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Obwodnica otwarta

REKLAMA

Wałczanie czekali na nią od lat, licząc, że choć w połowie zmniejszy ruch tranzytowy w centrum miasta, wpły-

nie na poprawę bezpieczeństwa i czystość powietrza. W końcu jest, 19 grudnia przy węźle Witankowo odbyło 
się jej uroczyste otwarcie.
W uroczystości otwarcia obwodnicy 
uczestniczyli m.in. wicewojewoda 
Marek Subocz, poseł Czesław Hoc, 
były poseł Paweł Suski, starosta 
Bogdan Wankiewicz, burmistrzowie 
i wójt wszystkich gmin powiatu, dy-
rektor szczecińskiego oddziału Ge-
neralnej Dyrekcji Dróg Krajowych 
i Autostrad w Szczecinie Łukasz 
Lendner oraz przedstawiciele firm 
wykonujących prace na obwodnicy.
- Marzenie mieszkańców Wałcza i po-
wiatu dzisiaj staje się faktem. Jako 
przedstawiciel rządu mam zaszczyt 
otwierać tak wyczekiwaną przez 
mieszkańców obwodnicę. To ważna 
inwestycja nie tylko w powiecie wa-
łeckim, ale też w całym wojewódz-
twie zachodniopomorskim - mówił 
wicewojewoda M. Subocz. - Inwe-
stycja rozpoczęła się w 2014 roku, 
jej wartość to ponad 657 milionów 
złotych. Dziękuję wszystkim, którzy 
się przyczynili do powstania tej inwe-
stycji, ich lista jest bardzo długa, na 
przestrzeni kilkudziesięciu lat zarów-
no parlamentarzyści, jak i samorzą-
dowcy starali się o jej budowę.
- Warto marzyć, marzenia się speł-
niają - nie krył radości poseł Czesław 
Hoc. - Dziękuję wszystkim, którzy 
przyczynili się do jej powstania, dzię-
kuję wykonawcom, wasza praca była 
długa i żmudna, ale udało się wspa-
niale, good job.
- Chciałbym podziękować wszyst-
kim wykonawcom, wszystkim inży-
nierom, którzy byli zaangażowani 
w pracę, także z tej firmy, która nie 
dokończyła budowy, bo tam też byli 
wspaniali inżynierowie. Dziękuję 
tym wykonawcom, którzy weszli 
tu niespełna rok temu i dokończyli 
ją w ekspresowym tempie - mówił 
dyrektor GDDKiA w Szczecinie Ł. 
Lendner. -Prace przygotowawcze 
zaczęły się już 50 lat temu, nieste-
ty na bardzo długo stanęły. W 2006 
roku wydano decyzję lokalizacyjną, 
niestety ze względu na cenne przy-
rodniczo obszary uzyskiwanie de-

cyzji środowiskowej trwało aż 7 lat. 
Niezwłocznie po jej uzyskaniu został 
rozpisany przetarg na budowę ob-
wodnicy i w 2015 wybraliśmy wyko-
nawcę, który najpierw optymalizował 
projekt, a potem przystąpił do jego 
realizacji. Prace były bardzo trudne, 
to nie jest zwykła obwodnica, ma pa-
rametry drogi ekspresowej, znajdują 
się tu dwie estakady. Jedna o długości 
200, druga 800 metrów. Została ona 
w innowacyjny sposób nasunięta, to 
było ogromne wyzwanie inżynier-

skie, dlatego wszystkim inżynierom 
należą się ogromne gratulacje.
Wstęgę przecięli wicewojewoda M. 
Subocz, poseł Cz. Hoc, starosta B. 
Wankiewicz i były poseł P. Suski. 
Panowie fragmenty wstęgi skrzęt-
nie zwinęli i schowali na pamiątkę. 
Później wraz z innymi zaproszonymi 
gośćmi podpisali się na pamiątkowej 
tablicy. Obwodnicę poświęcił pro-
boszcz parafii pw. św. Mikołaja ks. 
Antoni Badura.
***

Dwujezdniowa droga ekspresowa 
o długości 17,8 km wyprowadzi 
z miasta ruch tranzytowy, w tym po-
nad 3 tys. ciężarówek, które każdej 
doby przejeżdżają przez samo cen-
trum Wałcza. Łączna wartość inwe-
stycji to około 657 mln zł. Inwestycja 
była współfinansowana ze środków 
Unii Europejskiej w ramach Pro-
gramu Operacyjnego Infrastruktura 
i Środowisko 2014-2020, wysokość 
dofinansowania UE wyniosła 264,8 
mln zł. Inwestycję pierwotnie reali-

zowała firma Energopol Szczecin. 
Wykonawca ten wstrzymał roboty po 
zrealizowaniu około 85 proc. prac. 
GDDKiA w październiku ubiegłego 
roku odstąpiła od umowy z tym wy-
konawcą. Jeszcze w grudniu 2019 
roku ruszyły przetargi na dokończe-
nie inwestycji. Prace zostały podzie-
lone na kilka zadań, dzięki czemu 
w realizacji wzięły też udział mniej-
sze firmy. Roboty na trasie głównej 
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Felieton

Jest się 
z czego cieszyć

Przyznajcie się, ile razy przeje-

chaliście się obwodnicą? Ja od 
otwarcia zrobiłam to już jakieś 
34567 razy, chociaż bardzo nie 
lubię używać samochodu wte-

dy, kiedy to nie jest absolutnie 
konieczne. Postanowiłam zrobić 
wyjątek, bo chwila jest wyjątko-

wa. 
W dniu otwarcia byłam w do-

skonałym nastroju. Dawno tak 
chętnie nie jechałam na materiał. 
Obudziłam się w sobotę o 6.00, 
bo bałam się, że zaśpię, co jest 
oczywiście niemożliwe, bo mam 
czterolatka na wyposażeniu. Wy-

jechałam wcześniej, żeby się nie 
spóźnić, potem tam stałam i mar-
złam. Przed wyjściem z domu 
987 razy sprawdziłam czy mam 
aparat a w nim baterię, czy na 
pewno mam telefon, czy dykta-

fon magicznym sposobem sam 
się nie odinstalował. Ustawiłam 

nawet nawigację, żeby nie prze-

oczyć miejsca zbiórki. Szaleń-

stwo. Zazwyczaj po prostu wy-

chodzę z domu i idę do pracy, jak 
każdy normalny człowiek. 
Ale to był wyjątkowy, historyczny 
dzień. Wszyscy zdawali się być 
w świetnych nastrojach. Miłym 
gestem ze strony wicewojewody 
Marka Subocza było zaproszenie 
ex posła Pawła Suskiego, co nie 
było wcale takie oczywiste, gdyż 
przy otwarciu 800-metrowej esta-

kady zupełnie go pominięto. Nie-

ważne, ważne, że teraz było jak 
trzeba. 
To był wyjątkowy, długo oczeki-
wany, wymarzony przez miesz-

kańców dzień. Niestety szybko 
okazało się, że jesteśmy naro-

dem malkontentów. 3 minuty po 
tym, jak wrzuciliśmy na Facebo-

oka (jeszcze podczas trwania 
uroczystości) informację o otwar-
ciu, pokazały się komentarze, że 
Wałcz dalej jest zakorkowany! Mi-
nęły 3 minuty. Pojawiły się głosy, 
że to bubel, bo z Chrząstkowa nie 
da się na obwodnicę wjechać, ani 
z niej zjechać. Przypominam, że 
zadaniem obwodnicy było wypro-

wadzenie ciężarówek z miasta, 
a nie robienie dobrze mieszkań-

com każdej dzielnicy. Inne zarzu-

ty były jeszcze bardziej absurdal-
ne: że obwodnica jest zbyt kręta, 
że nie jest wcale ukończona, obo-

wiązują czasowe ograniczenia 

prędkości, że świecą lampy so-

dowe zamiast ledowych, że ron-

da są źle wyprofilowane etc., etc. 
Załamać się można. Serdeczni 
ludzie, czy my naprawdę nie po-

trafimy się cieszyć z takich rze-

czy? Mamy zdecydowanie mniej-
szy ruch w mieście, jest czystsze 
powietrze, jest bezpieczniej. To 
wspaniałe rzeczy, naprawdę jest 
się z czego cieszyć. 
Zwolennicy dwóch największych 
polskich partii natychmiast weszli 
na wojenną ścieżkę. A że Subocz 
nie powinien tego otwierać. A że 
co tam robił Suski, jakie on ma 
zasługi? Moim zdaniem obiek-

tywnie obaj panowie mają duży 
wkład w powstanie tej drogi. 
Były poseł Paweł Suski najsku-

teczniej lobbował za jej budową. 
Dokładnie pamiętam dzień, kiedy 
zadzwonił do naszej redakcji ro-

zentuzjazmowany, bo ówczesna 
minister infrastruktury i rozwoju 
Elżbieta Bieńkowska, którą P. 
Suski nieustannie obwodnicą 
Wałcza zamęczał, ogłosiła aktu-

alizację Programu Budowy Dróg 
Krajowych, który uwzględniał 
budowę m.in. naszej obwodnicy. 
To był koniec maja 2014 roku. 
W sierpniu tego samego roku 
ogłoszony został przetarg. Fir-
ma w nim wyłoniona, Energopol, 
wykonała 85 procent inwestycji 
i niestety się na niej wyłożyła. I tu 
płynnie przechodzimy do zasług 

wicewojewody Marka Subocza, 
który jako przedstawiciel rządu 
zadbał o sprawne i szybkie do-

kończenie budowy. 
Droga miała kosztować 430 milio-

nów, ostatecznie kosztowała 657. 
Miała być budowana dwa lata, 
prace trwały pięć lat. Pierwszy 
wykonawca chciał renegocjować 
umowę, żądając dodatkowych 
80 milionów za dokończenie 
prac. „Generalna” się nie zgo-

dziła, zerwała kontrakt i ogłosiła 
nowy przetarg. Dotychczasowy 
wykonawca - jak to się ładnie 
mówi - spadł z rowerka, pocią-

gając za sobą podwykonawców. 
Nowi wykonawcy pracowali jak 
mróweczki i naprawdę bardzo 
sprawnie dokończyli inwestycję. 
Czy można było zrobić to szybciej 
i uniknąć dodatkowych kosztów? 
Może, ale to już chyba nieważne. 
Ważne, że jest i cieszy mieszkań-

ców. Więc się cieszmy. 
Skoro już jesteśmy przy rado-

ści, jak zdecydowana większość 
mieszkańców tego globu cieszę 
się, że ten rok powoli przecho-

dzi do historii. Ogromnie liczę, że 
w 2021 wszystko wróci do normy 
- głównie dzięki szczepionkom, 
do stosowania których zachęca-

ją w tym numerze Extra Wałcza 
lekarki, które znacie i którym 
ufacie. Ja jestem w tej materii lai-
kiem, więc postanowiłam słuchać 
specjalistów. W końcu jak mi się 

zepsuje samochód, nie jadę 
do agentki ubezpieczeniowej, 
kosmetyczki, czy górnika, tylko 
do kogoś, kto się na tym zna. 
Tak samo jest ze zdrowiem, 
które powierzam specjalistom 
w dziedzinie zdrowia. Zdradzę, 
że szczepię dziecko, odnawiam 
także niektóre szczepienia 
z dzieciństwa, a nawet szczepi-
my się każdego roku z mężem 
przeciwko grypie. Nie narze-

kam na stan swojego zdrowia, 
na grypę nie choruję, w ogóle 
jestem raczej odporna, nie wy-

rosło mi trzecie oko, nawet - jak 
widać - nie umarłam. 
Któryś z lekarzy powiedział 
tym, którzy się wahają, żeby 
zestawili liczbę osób zmarłych 
na COVID-19 z listą możliwych 
skutków ubocznych szczepion-

ki. Wnioski są jednoznaczne: 
trzeba się szczepić, jeśli oczy-

wiście zależy nam na tym, żeby 
ludzie przestali na tę chorobę 
umierać, jeśli chcemy chronić 
siebie i innych, jeśli chcemy, 
żeby dzieci wróciły do szkół 
a dorośli do pracy, jeśli chcemy 
odzyskać swoje życie sprzed 
pandemii. Bo chcemy, prawda? 
I tego powrotu do normalności 
życzę wszystkim naszym Czy-

telnikom w nowym roku. 
No i oczywiście wesołych świąt. 

Zuzanna 

Błaszczyk-Koniecko

prowadziła firma PORR, wiadukty 
i kanał technologiczny wykonywał 
Budimex, roboty na węzłach kończy-
ła firma Pol Dróg Drawsko Pomor-
skie, bariery, ogrodzenie i oznakowa-
nie GZD - Saferoad Grawil, a zieleń 
firma MGM Business z Wałcza.
Obwodnica Wałcza omija miasto od 
północy. Jest to dwujezdniowa droga 
ekspresowa o dwóch pasach ruchu 
w każdą stronę. Na trasie powstało 
13 wiaduktów, 2 mosty, 2 estakady i 4 
wiadukty ekologiczne. Największymi 
obiektami są dwie duże estakady, E-1 
o długości 276 metrów i E-2 o długo-
ści 760 metrów. Połączenie z pozosta-
łymi drogami zapewniają cztery wę-
zły drogowe: Wałcz Zachód z DK10 
od strony Szczecina, Wałcz Północ 
z DW163, Wałcz Wschód z DK22 
i Witankowo z DK10 od strony Piły.
Jak informuje rzecznik szczecińskiej 
GDDKiA Mateusz Grzeszczuk, pew-
ne prace przy węźle Wałcz Zachód do 
dawnego przebiegu DK10 będą jesz-

cze wykonywane. Droga musi być na 
odcinku około 300 metrów całkowi-
cie przebudowana i nie można było 
tych prac zrealizować „pod ruchem”. 
Dlatego od połowy stycznia przyszłe-
go roku węzeł Wałcz Zachód będzie 
zamknięty. Ruch będzie skierowany 
na pozostałe węzły. Prace te mają się 

zakończyć w kwietniu, wówczas wę-
zeł zacznie ponownie funkcjonować.
***

Już po uroczystości poprosiliśmy by-
łego posła Platformy Obywatelskiej 
Pawła Suskiego o kilka słów komen-
tarza.
- Jak każdy cieszę się z uruchomie-

nia obwodnicy. Dla naszego miasta, 
dla jego rozwoju i bezpieczeństwa 
mieszkańców, to jedna z najważniej-
szych inwestycji. 19 grudnia przej-
dzie do historii Wałcza, jako bardzo 
ważna data. Dla mnie osobiście, jest 
to ukoronowanie poselskiej pracy, 
osiągnięcie celu, do którego zosta-

łem powołany przez mieszkańców - 
cieszy się P. Suski. - Dziś wiem, że 
uruchomienie obwodnicy, wyprowa-
dzenie ruchu ciężarowego z naszego 
miasta będziemy radośnie kontesto-
wać w ciszy i spokoju na każdym 
przejściu dla pieszych, skrzyżowaniu 
i wszystkich ulicach, wzdłuż których 
przejeżdżało ponad 3 tys. tirów na 
dobę. Dziękuję wszystkim, którzy 
byli zaangażowani w przygotowanie 
i realizację tej inwestycji. To nie było 
łatwe zadanie, trwało długo i wyma-
gało podejmowania trudnych decyzji. 
Wszystko na szczęście doprowadziło 
do szczęśliwego końca. Jestem prze-
konany, że Wałcz dziś otworzył nowy 
rozdział w swojej historii, miasta bez-
piecznego, spokojnego, przyjaznego 
dla kierowców, które przestanie być 
kojarzone z korkami na drogach.

Z. Błaszczyk-Koniecko, 
informacje techniczne 

M. Grzeszczuk, 
GDDKiA Szczecin
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Policyjny 
Rajd Mikołaja

Policjanci Wydziału Ruchu Drogowego w Wałczu prowa-
dzą działania informacyjno-edukacyjne na drogach powia-
tu wałeckiego, apelując o spokojną i rozsądną jazdę oraz 
przestrzeganie przepisów ruchu drogowego. Ostatnio taki 
apel wystosowali do kierowców w Mirosławcu i na krajowej 
„dziesiątce”, kończąc tym samym Policyjny Rajd Mikołaja.

Patrole kontrolowały przestrzeganie 
ograniczeń prędkości. Dla tych, któ-
rzy przestrzegali przepisów, a tym sa-
mym dbali o bezpieczeństwo innych 
podróżujących oraz niechronionych 
uczestników ruchu drogowego, były 
niespodzianki. Kierowcy, którzy 
„mieli ciężką nogę” otrzymywali 
mandat karny. Dla małych pasażerów 
policjanci przygotowali odblaskowe 
zawieszki. 
Policjanci podczas kontroli rozma-
wiali z kierowcami i ich pasażerami 
o bezpieczeństwie na drodze, zwłasz-
cza teraz w okresie przedświątecz-
nym, o obowiązku zapinania pasów 
bezpieczeństwa, prawidłowym spo-
sobie przewożenia dzieci, trzeźwości 
za kierownicą, prosili ich również, 
żeby zwracali uwagę na to, czy ktoś 
z rodziny lub znajomy, który pił 
wcześniej alkohol, nie planuje tego 
lub następnego dnia jazdy samo-

chodem. Mundurowi przypominali 
też, że w grudniu zmienne warun-
ki atmosferyczne mogą kierowców 
zaskoczyć w każdej chwili, dlatego 
apelowali o spokojną, wyważoną 
i rozsądną jazdę. 
- Ciesząc się świąteczną atmosferą, 
najlepiej trzymać się zasady, że tro-
chę wolniej znaczy o wiele bezpiecz-
niej. Mundurowi wręczali kierowcom 
słodki podarunek, jednorazowe alko-
testy i przydatne w razie zdarzenia 
drogowego urządzenie wielofunk-
cyjne 3 w 1, tzn. ledową latarkę, 
przecinak do pasów bezpieczeństwa 
i młotek bezpieczeństwa - informuje 
rzecznik KPP w Wałczu asp. Beata 
Budzyń. - W działaniach uczestni-
czył zakonnik z parafii św. Antoniego 
w Wałczu. Bracia kapucyni to pomy-
słodawcy trwającego od lat Policyj-
nego Rajdu Mikołaja. 

Oprac. z
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Sprzedam działkę 
budowlaną 1585m.

z warunkami do zabudowy, wjazd z drogi 
asfaltowej w Przybkowie gmina Wałcz, 

Tel. +44 786 424 74 19

Ogłoszenia drobne: 99 gr za słowo

Ogłoszenia drobne
- - PRACA - -

• Poszukuję pracy jako sprzątaczka pomieszczeń mieszkalnych 
oraz
biurowych lub opieka nad dzieckiem.
Tel. 884 342 644

• Zatrudnię emeryta budowlańca.
Tel. 508 493 588 lub 501 122 557

• Praca dla fryzjerki w Kyritz (miasto partnerskie Wałcz)
Tel. 608 413 695

• Kierownik ekipy montażowej 
(Odnawialne Źródła Energii). Wymagane uprawnienia 
elekt. Stałe zlecenia. Zgłoszenia proszę wysyłać na 
biuro@powerbell.pl

• Praca. Monter instalacji fotowoltaicznych. 
Zgłoszenia proszę wysyłać na biuro@powerbell.pl

- - LOKALE, NIERUCHOMOŚCI - -

• Sprzedam mieszkanie bezczynszowe w Wałczu na ul.1-go 
Maja, pow. 57m2, I piętro, ogrzewanie gazowe. 
Tel. 609 185 124

• Sprzedam działkę budowlaną 521m2
+ działkę ogrodniczą 2900m2. Nowe Morzyce.
Tel. 693 424 150

• Sprzedam lub wynajmę lokal użytkowy w Wałczu.
Powierznia 30m2. Dobra lokalizacja.
Tel. 500 081 681

• Wynajmę lub sprzedam:
-Sklep w Wałczu o pow. 300 m2

 (aktualnie sklep meblowy)
-2 hale magazynowe w Kołatniku (pow. 400 m2 każda)
-działkę budowlaną ok. 1500 m2

 z budynkiem gospodarczym, uzbrojoną
w Chudym( woda, energia elek., instal. gazowa).
Tel. 602 497 237

• Oferuje do wynajęcia pomieszczenie biurowe 14m2

- pomieszczenie idealnie nadające się na biuro
(posiada wszystkie media).Warunki najmu do uzgodnienia.
tel. kont.67 258 44 35

• Sprzedam działki budowlane w Kłębowcu, blisko rzeki.
Tel. 882 418 294

• Kupię lub wynajmę mieszkanie na parterze, najchętniej na 
Dolnym Mieście.
Tel. 603 849 249

• Sprzedam mieszkanie na Dolnym Mieście, trzecie piętro, 
3 pokoje, 2 balkony.
Tel. 603 849 249

• Sprzedam działkę budowlaną 1585m. z warunkami 
do zabudowy, wjazd z drogi asfaltowej w Przybkowie gmina 
Wałcz.
Tel. +44 786 424 74 19

• Sprzedam dom w Wałczu.
Tel. 604 927 771

• Sprzedam mieszkanie bezczynszowe 74,82m plus garaż 
blaszany w Wałczu.
Tel. 603 576 812

• MAZURY. Domek nad jeziorem Tajty, k. Giżycka. 
Posesja ogrodzona. Wypoczynek dla rodziny.
Tel. 517 116 217

• Do wynajęcia garaż na Dolnym Mieście.
Tel. 662 717 466

• Kupię mieszkanie w bloku. Może być do remontu. 
Gotówka.
Tel. 609 002 462

• Do wynajęcia mieszkanie w Wałczu dwupokojowe 
w dobrym stanie od zaraz.
Tel. 695 576 198
• Sprzedam dom blisko jeziora w Wałczu. 
Tel. 604 927 771

• Pokój do wynajęcia.
Tel. 888 108 966

• Pokój do wynajęcia.
Tel. 601 259 606

• Sprzedam mieszkanie w Wałczu na osiedlu Kościuszki,
47 m2, 3 pokoje, 4 piętro.
Tel. 500 866 933

• Sprzedam mieszkanie bezczynszowe w Wałczu na 
1go Maja o pow. 57m2, I piętro, ogrzewanie gazowe. 
Tel. 609 185 124

• Do wynajęcia garaż os. Chopina. 
Tel. 601 478 279

• Sprzedam lub wynajmę działkę budowlaną 1,5ha 
przy ul. Bydgoskiej. 
Na działce słup z przyłączem 15kv, woda, wjazd. 
Tel. 692 013 832

• Chętnie kupię mieszkanie, najlepiej do końca roku. Może być 
do remontu/ odświeżenia. Proszę zgłaszać się z każdym pomy-
słem, będę wdzięczny za wszystkie propozycje. 
tel. 511 064 139 Bartek

• Sprzedam dom do remontu na ul. Chełmińskiej. Pilne. 
Tel. 661 602 192

- - RÓŻNE - -

• Przewóz osób busem. Kraj, zagranica. 
Mówię biegle po j. Niemieckim.
Tel. 724 649 303

• Usługi remontowo-budowlane. Szpachlowanie, 
wykończenia wnętrz.
Tel. 883 510 741

• Usługi remontowo-budowlane. Wykończenia wnętrz.
Malowanie, kafelki, ogrzewanie podłogowe, zabudowy, karton-
-gips, kostka brukowa, szpachlowanie, elewacja. 
Zadzwoń i umów się na wycenę.
Tel. 795 177 634

• Sprzedam wózek inwalidzki elektryczny.
Tel. 661 116 521

• Sprzedam mleko, śmietanę, ser i jajka z własnej hodowli.
Tel. 693 424 150

• Sprzedam Opel Insignia Sports Tourer. 2015 r.
Poj. Silnika 1956, Diesel, moc silnika-143.
przebieg 110 tys., Automat, biały kolor.
Tel. 691 793 005

• Remonty i wykończenia wnętrz.
Tel. 504 160 153

• Ekonomiczne elektryczne ogrzewanie dla nowo budowanych 
lub remontowanych lokali. Każde pomieszczenie ze sterownika-
mi, produkcja prądu z paneli fotowoltaicznych. Usługa komplek-
sowa wraz z pełna dokumentacją.
Tel. 533 626 165

• Mercedes 124, 1990r. Sprzedam. 
Tel. 604 927 771

REKLAMA
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Budżet uchwalony
Na poniedziałkowej (21 grudnia) sesji Rady Powiatu radni przy dwóch 
głosach wstrzymujących przyjęli budżet na 2021 rok.

Na początku jednogłośnie przyjęli sprawozda-
nia m.in. z realizacji uchwał, starosty z dzia-
łalności Starostwa a także informację o pracy 
Rady Powiatu i zarządu. Po odczytaniu pozy-
tywnej opinii RIO i komisji Rady Powiatu na 
temat przyszłorocznego budżetu głos zabrał 
starosta Bogdan Wankiewicz. 
- Środki, które mamy do dyspozycji w 2021 
roku, nie są bardzo wysokie, dochody wyno-
szą ponad 68 mln zł, wydatki ponad 67 mln. 
Na inwestycje w 2021 roku chcemy przezna-
czyć 9,6 mln zł, jest to duża kwota, dotyczy 
także obiektów, które są już realizowane, jak 
Lokalne Centrum Nauki i warsztaty przy PC-
KZiU. Jesteśmy już przygotowani do ogłosze-
nia przetargu dotyczącego robót w budynku B 
Starostwa - mówił B. Wankiewicz. - Na pieczę 
zastępczą przeznaczamy 5,5 mln zł, dużo kosz-
tuje nas także oświata. To bardzo duże wy-
zwanie, któremu - mam nadzieję - podołamy. 
Staramy się pozyskiwać środki zewnętrzne 
w wysokości 85 procent dofinansowania albo 
i więcej, żebyśmy mogli realizować inwesty-
cje. W tej niepewnej sytuacji związanej z ko-
ronawirusem musimy też pamiętać o zabezpie-
czeniu środków na bieżące funkcjonowanie. 
Radny Janusz Różański powiedział, że rząd 
wyszedł naprzeciw samorządom i można 
uchwalać budżety do 31 marca. Zwrócił uwa-
gę, że dopiero w lutym będzie wiadomo, jaka 
jest nadwyżka i jaki ten budżet faktycznie 
jest. Stwierdził, że nie można liczyć na wzrost 
udziału w podatku CIT. Zwrócił też uwagę na 
zmniejszającą się subwencję oświatową, po-
wiedział, że wydatki na oświatę to w 1/3 sub-
wencja i w 2/3 wydatki z budżetu powiatu. 
- Ale to jeszcze nie wszystko - mówił. - Wy-
datki na oświatę jeszcze wzrosną, mamy tu na 
względzie m.in. zaległe ZUS-y i utrzymanie 
LCN „Metalowe inspiracje”. Niepokojący jest 
wzrost udziału wydatków Starostwa w wydat-
kach ogółem, w tym również na płace. Pochwa-
lić trzeba plany inwestycyjne. Przyjdzie nam 
gospodarować w trudnym okresie. Chciałbym 
podejmować świadomie decyzję o głosowaniu 
nad budżetem, jednak zdaję sobie sprawę, że 
jest on nierealny, dlatego wstrzymam się od 
głosu. 
Radny Cezary Skrzypczak powiedział, że bu-
dżet skrojony został na miarę czasów, potwier-
dził, że istnieje obawa o zmianę dochodów 

i wydatków. Powiedział, że jeśli zajdzie taka 
potrzeba, będzie można go zmienić. Jego zda-
niem uda się go spiąć i pozwoli na zakończenie 
zaplanowanych inwestycji. 
Radny Roman Wiśniewski zwrócił uwagę 
m.in. na to, że niektórzy pracownicy Staro-
stwa zarabiają mniej iż radni, zauważył, że 
zasługują na więcej. Ponadto złożył wniosek, 
by w jednym z działów 4 mln zamienić na 500 
tys., chodziło o dodatkowe limity kredytów 
i pożyczek, co motywował brakiem zaufania 
do starosty w procesie ich zaciągania. Radny 
został przegłosowany 16 głosami przeciwny-
mi. 
Uchwała budżetowa została przyjęta przy 
dwóch głosach wstrzymujących Janusza Ró-
żańskiego i Romana Wiśniewskiego. 
W dalszej części radni podjęli uchwały w spra-
wie m.in. określenia zadań finansowanych 
przez Państwowy Fundusz Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych w 2020 roku, Powiato-
wego Programu na Rzecz Osób Niepełno-
sprawnych w zakresie rehabilitacji społecznej, 
zawodowej i zatrudniania oraz przestrzegania 
praw osób niepełnosprawnych na lata 2021-
25, następnie przyjęli strategię rozwiązywania 
problemów społecznych i w sprawie planu 
pracy komisji Rady Powiatu. Następnie przy-
jęli kilka uchwał dotyczących oświadczeń ma-
jątkowych. 
W punkcie przeznaczonym na interpelacje 
i zapytania radny Janusz Różański pytał, gdzie 
przeprowadzane będą szczepienia przeciwko 
COVID-19. Radny Cezary Skrzypczak pytał 
natomiast o możliwość przeprowadzenia tajne-
go głosowania podczas obrad przeprowadza-
nych zdalnie. Przed zakończeniem sesji radny 
Janusz Różański przypomniał, jak pod koniec 
lat 50. Amerykanie nie chcieli się szczepić 
przeciwko polio, poproszono więc Elvisa 
Presleya, żeby zrobił to publicznie i w ten spo-
sób ich do tego zachęcił. Zażartował, że jeśli 
Polacy nie chcą się szczepić, nadzieję należy 
pokładać w Zenku Martyniuku. 
Na zakończenie życzenia radnym i mieszkań-
com złożył przewodniczący Rady Powiatu 
Bogdan Białas. Powiedział m.in., żeby nie 
oglądali się na mijający rok, tylko z nadzieją 
spoglądali w przyszłość, bo nadchodzący bę-
dzie lepszy. 
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Wałeckie 
Centrum Kultury 

Szukasz prezentu na święta? 
Wspieraj Wałeckich Artystów 

Kup wyjątkowy niepowtarzalny 
prezent w Galerii 

Sztuki i Rękodzieła
Wszystko Co Kocham 

w Wałeckim Centrum Kultury

21.01.2021 r. 

godz. 19:00 

Spektakl Teatralny 
„Cudowna Terapia”

bilety 90 zł 
(bilety dostępne na 

www.biletyna.pl) 
lub w kasie CIT WCK) 

10.04.2021 r. 

godz. 20:00 

Kabaret Pod Wyrwigroszem 
- Dwie wieże, 

czyli jaja na boczku 
bilety 60 zł 

(bilety dostępne na 
www.biletyna.pl) 

lub w kasie CIT WCK)

Centrum Informacji 

Turystycznej 
czynne:

          pon.     13:00-17:00
          wt.-pt. 10:00-14:00
                       15:00-17:00
          sob.     10:00-14:00

Szczegółowe informacje odnośnie 
wszystkich imprez, zajęć, warsztatów 

oraz kółek zainteresowań 
będzie można uzyskać 

w Centrum Informacji Turystycznej  
i Kulturalnej (hol WCK) pod 

nr tel. 512-207-877 

lub na stronie internetowej 

www.wck.info.pl

REKLAMA

REKLAMA
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BURMISTRZ MIASTA WAŁCZ

BURMISTRZ MIASTA WAŁCZ BURMISTRZ MIASTA WAŁCZ

BURMISTRZ MIASTA WAŁCZWałcz, 23 grudnia 2020 r.

Wałcz, 23 grudnia 2020 r. Wałcz, 23 grudnia 2020 r.

Wałcz, 23 grudnia 2020 r.

OBWIESZCZENIE

OBWIESZCZENIE OBWIESZCZENIE

OBWIESZCZENIE
o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego.

o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego.

o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego.

o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego.

Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o pla-

nowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2020 r. poz. 
293) zawiadamiam o podjęciu przez Radę Miasta Wałcz uchwały 
nr VIII/XXI/228/20 z dnia 3 września 2020 r. w sprawie przystąpienia 
do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzen-

nego miasta Wałcz dla terenów w rejonie ul. Podgórnej.

Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego pla-

nu miejscowego. Wnioski należy składać do Urzędu Miasta Wałcz, 
Plac Wolności 1, w terminie do dnia 31 stycznia 2021 r. Wniosek 
powinien zawierać nazwisko, imię, nazwę i adres wnioskodawcy, 
przedmiot wniosku oraz oznaczenie nieruchomości, której dotyczy.

Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o pla-

nowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2020 r. poz. 
293) zawiadamiam o podjęciu przez Radę Miasta Wałcz uchwały nr  
VIII/XXI/232/20 z dnia 3 września 2020 r. w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
miasta Wałcz dla terenów w rejonie ulic Nowomiejskiej i Chrząstkowo.

Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu 
miejscowego. Wnioski należy składać do Urzędu Miasta Wałcz, Plac 
Wolności 1, w terminie do dnia 31 stycznia 2021 r. Wniosek powi-
nien zawierać nazwisko, imię, nazwę i adres wnioskodawcy, przed-

miot wniosku oraz oznaczenie nieruchomości, której dotyczy.

Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o pla-

nowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2020 r. poz. 
293) zawiadamiam o podjęciu przez Radę Miasta Wałcz uchwały nr  
VIII/XXI/226/20 z dnia 3 września 2020 r. w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
miasta Wałcz dla terenów w rejonie ul. Wroniej.

Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu 
miejscowego. Wnioski należy składać do Urzędu Miasta Wałcz, Plac 
Wolności 1, w terminie do dnia 31 stycznia 2021 r. Wniosek powinien 
zawierać nazwisko, imię, nazwę i adres wnioskodawcy, przedmiot 
wniosku oraz oznaczenie nieruchomości, której dotyczy.

Na podstawie art. 17 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu 
i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U. z 2020 r. poz. 293) zawiada-

miam o podjęciu przez Radę Miasta Wałcz uchwały nr VIII/XXI/229/20  
z dnia 3 września 2020 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miej-
scowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Wałcz dla 
terenów w rejonie Al. Zdobywców Wału Pomorskiego (las komunalny).

Zainteresowani mogą składać wnioski do wyżej wymienionego planu 
miejscowego. Wnioski należy składać do Urzędu Miasta Wałcz, Plac 
Wolności 1, w terminie do dnia 31 stycznia 2021 r. Wniosek powinien 
zawierać nazwisko, imię, nazwę i adres wnioskodawcy, przedmiot wnio-

sku oraz oznaczenie nieruchomości, której dotyczy.

z up. Burmistrza Miasta Wałcz
(-)

Adam Biernacki
Zastępca Burmistrza Miasta Wałcz

z up. Burmistrza Miasta Wałcz
(-)

Adam Biernacki
Zastępca Burmistrza Miasta Wałcz

z up. Burmistrza Miasta Wałcz
(-)

Adam Biernacki
Zastępca Burmistrza Miasta Wałcz

z up. Burmistrza Miasta Wałcz
(-)

Adam Biernacki
Zastępca Burmistrza Miasta Wałcz
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Hazard pod 
płaszczykiem 
kawiarenki

Funkcjonariusze zachodniopomorskiej Krajowej Ad-
ministracji Skarbowej zlikwidowali nielegalny salon 
gier hazardowych w Wałczu.

Działania podjęte po otrzymaniu sy-
gnałów mieszkańców potwierdziły, 
że w lokalu prowadzona jest niele-
galna działalność związana z grami 
hazardowymi online. Lokal w cen-
trum miasta funkcjonował jako ka-
wiarenka internetowa. 
Właściciel punktu zadbał o swoje 
bezpieczeństwo i komfort graczy. 
Lokal zabezpieczony był podwój-
nymi zamkami magnetycznymi oraz 
metalową klatką - będąca śluzą wej-
ściową - gdzie poprzez monitoring 
weryfikowano klienta lokalu. Aby 
wejść do lokalu, funkcjonariusze 
Zachodniopomorskiego Urzędu Cel-
no-Skarbowego musieli zastosować 
siłowe rozwiązania. Konieczne było 
odcięcie zamka magnetycznego na 
drzwiach, odcięcie komputerów od 
blatów oraz  wyrwanie ze ściany 
bankomatu/wpłatomatu.

W bezobsługowym lokalu znajdowa-
ły się dwa komputery na stałe połą-
czone z blatem oraz przymocowany 
do ściany bankomat/wpłatomat, 
umożliwiający udział w grach i wy-
płatę wygranych. 
Komputery, na których możliwe było 
prowadzenie gier hazardowych zo-
stały zajęte do sprawy karnej-skarbo-
wej. W czynnościach uczestniczyło 
6 funkcjonariuszy Zachodniopomor-
skiego Urzędu Celno-Skarbowego. 
Oprócz sankcji karnych w postaci 
grzywny lub kary pozbawienia wol-
ności, osoby urządzające tego typu 
nielegalne gry oraz posiadające au-
tomaty wbrew przepisom ustawy 
o grach hazardowych, muszą liczyć 
się z karą pieniężną w wysokości 
100 tys. złotych od każdego kompu-
tera.

Oprac. z
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Nowa remiza i samochód
18 grudnia przekazano nowy samochód ratowniczo-gaśniczy i oddano zmodernizowaną remizę OSP w Witankowie.
Wśród obecnych znalazł się m.in. Ma-
rek Subocz, wicewojewoda zachod-
niopomorski; st. bryg. Jarosław Tom-
czyk, zachodniopomorski komendant 
PSP w Szczecinie; dh Bogdan Wan-
kiewicz, wiceprezes zarządu Oddziału 
Wojewódzkiego Związku Ochotni-
czych Straży Pożarnych RP; mł. bryg. 
Dariusz Lubianiec, komendant powia-
towy PSP w Wałczu; Robert Gąsio-
rowski, przewodniczący Rady Gminy 
Wiejskiej w Wałczu; Bartosz Zasada, 
kierownik biura powiatowego ARiMR 
w Mirosławcu, ks. Tomasz Szewczyk, 
proboszcz parafii pw. Najświętszego 
Serca Pana Jezusa w Witankowie, dh 
Krzysztof Paluch, wiceprezes zarządu 
oddziału wojewódzkiego ZOSP woje-
wództwa zachodniopomorskiego oraz 
Jan Matuszewski, prezes zarządu od-
działu gminnego w Wałczu ZOSP RP, 
który przywitał przybyłych gości.
- Wszystkim, którzy przyczynili się do 
tego, że ten pojazd mógł tutaj być, bar-
dzo serdecznie dziękuję - podkreślał 
wicewojewoda M. Subocz. - Bardzo 
się cieszę ze środków, które trafiają do 
Witankowa i powiatu wałeckiego. To 
bardzo ważne, żebyście mogli w spo-
sób bezpieczny funkcjonować i służyć 
tym, którzy tej pomocy potrzebują. 
Życzę, żeby ten pojazd był wyko-
rzystywany jak najrzadziej, ale bez 

waszej wiedzy, doświadczenia  i woli 
sprzęt może być najlepszy, ale byłby 
bezużyteczny.
St. bryg. J. Tomczyk podkreślił, że 
w tym roku do jednostek OSP w woje-
wództwie zachodniopomorskim trafi-
ły 22 samochody ratowniczo-gaśnicze 
i patrząc z perspektywy lat to abso-
lutny rekord. Zaznaczył też, że bez 
wsparcia jednostek OSP działania ra-
townicze i utrzymanie odpowiedniego 
poziomu nie byłby możliwy.
- To co widzimy tutaj dzisiaj: nowy 

samochód i nowo wybudowaną remi-
zę - dokonaliśmy tego wspólnie przy 
współudziale środków rządowych - 
mówił wójt M. Matuszewski. - To co 
na zebraniu prawie rok temu zostało 
powiedziane, że strażacy z OSP Wi-
tankowo zasługują na nową remizę 
i nowy samochód, dzisiaj się spełnia. 
Znacznej poprawie uległy warunki 
socjalne i sanitarne. Kilka dni temu 
kupiliśmy 1,32 ha gruntu obok remi-
zy. Ten plac będzie służył już w przy-
szłym roku na ćwiczenia.

- To wielki dzień dla Witankowa 
i gminy wiejskiej Wałcz - podkreślał 
starosta B. Wankiewicz. - To czwar-
ty nowy wóz strażacki, który będzie 
służyć nie tylko strażakom, ale przede 
wszystkim mieszkańcom gminy i po-
wiatu, dbając o bezpieczeństwo, do 
którego wszyscy dążymy. Ale druhny 
i druhowie macie do odegrania jesz-
cze jedną ważną rolę. Musicie spajać 
grupy mieszkańców, żeby wiedzieli, 
że jesteście tymi którzy zawsze ich 
wspierają i na których zawsze można 

liczyć.
Przekazane auto to średni samo-
chód ratowniczo-gaśniczy GBA 
MAN13.290 o wartości ponad 870 
tys. zł. Finansowanie: W/NFOŚiGW 
- 380 tys. zł, Gmina Wałcz 311 455 
zł, firmy ubezpieczeniowe KG PSP 
180 tys. zł. Dodatkowo jednostka OSP 
Witankowo w ramach dotacji MSWiA 
kupiła pompę do wody zanieczysz-
czonej o wartości 10 tys. zł. (środki 
własne - 2280 zł).

mk
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Działaj tu i teraz
„Jam częścią tej siły, która wiecznie zła pragnąc, wiecznie dobro czyni”. Tak pisał niegdyś Go-

ethe, a sam cytat idealnie wpasuje się w to, do czego wielu ludzi przyczyniło się w kończącym 
się 2020 roku. Wielu zna sytuację, kiedy to ktoś porzuca zwierzę, zostawia je w lesie, wyrzuca 
z domu, pozbywa się, bo przestało się podobać, bo nie jest pachnącą kulką na święta, bo 
mamy nowe mieszkanie, dom, bo starzeje się, bo nie pasuje już do nas. To nie ono nie pasuje 
do takich osób, tylko te osoby do tych zwierząt. Pamiętajcie o tym planując świąteczne prezen-

ty. Zwierzę nim nie jest i nigdy nie powinno być.
Stowarzyszenie motywowane jest przez ludzi, którzy pozbywają się zwierząt i w cytacie Go-

ethego są właśnie tymi, którzy motywują do działania i budzą w innych dobro. W tym roku udało 
się mnóstwo dobra obudzić w ludziach. Członkinie RdZ to kobiety - instytucje, które opiekowały 
się zwierzakami na terenie Wałcza i całej gminy. Bohatersko walczyły również o każdy piękny 
spacer dla naszego bohatera - Cywila. Całe życie przy płocie, przetrącony, kulawy, a mimo to 
w ostatnich chwilach życia trafił do Szwecji i przetarł szlak innym psiakom. Teraz biega po zie-

lonej krainie, za tęczowym mostem, ale o to chodzi, że zmotywował i uświadomił wielu.
Akcja chipowania zwierzaków wciąż trwa, do niej zapraszamy wszystkich, którzy chcą ozna-

czyć zwierzę.
Wałcz wypił dużo dobra, bo zapełnia ambitnie serduszko koło WCK z nakrętkami. Pojawiacie 
się na naszych jarmarkach, na naszym Facebooku. Niedługo, gdy problem Covid się skoń-

czy (a taką mamy nadzieję), będziecie mogli wpadać do stowarzyszeniowego biura. Chcemy 
podziękować każdemu, kto pomaga, kto się angażuje, tym bardziej, że teraz potrzebujemy 
dobrych duszyczek do wyprowadzania psów osób borykających się z obostrzeniami.
Podsumowując, zwierzaki żyją krócej, bo potrafią kochać i są tutaj po to, aby nas tego nauczyć. 
Cywil, o którym mowa była wcześniej, nauczył nas tego i odszedł, ale w ostatnich chwilach czuł 
się kochany, właśnie dzięki działaniom RdZ. Uczcie się tego od niego, z historii jego życia, i an-

gażujcie się. Pamiętajcie, będziecie mogli swobodnie się umyć, uczesać, ogolić przed lustrem, 
a osoby z cytatu Goethego, przywołane na początku, już zawsze będą miały z tym problem.
Działaj tu i teraz, z tym co masz. 

Patryk Jankowski, „rodzynek” Stowarzyszenia Razem dla Zwierząt
Cywil w Strącznie na łańcuchu i w Szwecji na zielonej trawce, gdzie trafił dzięki adopcji za pośrednictwem RdZ.
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Kontrowersyjny budżet
Wałecka Rada Miasta 18 grudnia budżet na 2021 rok. Zabrakło w nim środków na budżet 
obywatelski, program „Nadwaga nie pomaga”, radni obcięli także finasowanie instytucji kul-
tury. Będziemy za to mieli - obok przekazu internetowego - słono płatną transmisję obrad 
sesji w TV, kosztującą na początek 50 tysięcy orkiestrę, a policjanci otrzymają od miasta 120 
tysięcy na nowy radiowóz.
Z 21 radnych z obradach wzięło 
udział 20 rajców (zabrakło A. Mikła-
szewicza). Przed monitorami zasie-
dli również burmistrz M. Żebrowski 
i jego zastępca A. Biernacki. Najważ-
niejszą sprawą było uchwalenie bu-
dżetu miasta na rok 2021. Najpierw 
jednak radni ustalili porządek obrad, 
głosami opozycji odrzucili wnio-
sek burmistrza o ponowne - zgodnie 
z opinią RIO - przyjęcie sprawozda-
nia finansowego za rok 2019. Następ-
nie przyjęli protokół z XXX sesji oraz 
zapoznali się z informacją przewod-
niczącego i burmistrza z działalności 
w okresie międzysesyjnym. W tym 
ostatnim punkcie pytali o tak drob-
ne szczegóły, że M. Żebrowski nie-
śmiało zasugerował, że takie sprawy 
powinni załatwiać na komisjach lub 
jednym mailem do urzędu. Natych-
miast spotkał się z ripostą, a o co tak 
naprawdę niektórym radnym chodzi, 
zdradził radny Piotr Romanowski.
- Obrady komisji nie są transmitowa-
ne  i mieszkańcy chcą wiedzieć co się 
w mieście dzieje - podsumował.
Dyskusja nad projektem budżetu na 
rok 2021 zajęła radnym ponad trzy 

godziny. Skupili się przede wszyst-
kim nad poprawkami proponowany-
mi przez opozycję. Komisja Budże-
tu zaproponowała wiele poprawek, 
które nie zostały uwzględnione przez 
burmistrza i w związku z tym opozy-

cja przegłosowała swoje sugestie. Do 
najważniejszych zmian należy zli-
kwidowanie budżetu obywatelskiego, 
brak dalszego finansowania progra-
mu „Nadwaga nie pomaga”, a także 
zmniejszenie dotacji dla Wałeckiego 

Centrum Kultury i Muzeum Ziemi 
Wałeckiej. Przeszła za to poprawka, 
która zakłada wydanie 50 tysięcy na 
transmisje sesji w TV, kolejne 50 tys. 
na orkiestrę, czy wsparcie KPP 120 
tysiącami złotych.
Budżetu w zaproponowanej formie 
bronił burmistrz M. Żebrowski, jed-
nak głosów popierających zmiany 
było więcej. Za budżetem wraz ze 

zmianami głosowali: A. Ogonowska, 
K. Piotrowski, M. Giłka, T. Gnojew-
ski, M. Goszczyński, A. Ksepko, H. 
Kuch, M. Minkowska, P. Romanow-
ski, Z. Ryder, B. Terefenko, B. To-

walewska, K. Trojanowska i K. Wil-
czyńska.
Po przerwie nastąpił blok głosowań 
nad projektami uchwał. Radni przyję-
li między innymi uchwałę o nadaniu 
nazw ulicom i osiedlom położonym 
pomiędzy ulicami Kołobrzeską i No-
womiejską. Od dziś mamy w Wał-
czu Widełki Kultury. Jest Osiedle 
Teatralne i Filmowe, a ulice zostały 
nazwane imieniem ludzi zasłużonych 
dla polskiej kultury. Między innymi 
mamy ulice Heleny Modrzejewskiej, 
Stanisława Wyspiańskiego, Krzysz-
tofa Pendereckiego, Krzysztofa Ko-
medy, czy Jana Matejki i Wojciecha 
Kossaka, a także Czesława Niemena, 
Agnieszki Osieckiej i Marka Grechu-
ty. 
Dłużej radni zatrzymali się nad pro-
jektem uchwały w sprawie wyboru 
ustalania wysokości opłaty za gospo-
darowanie odpadami dla nieruchomo-
ści w części zamieszkałej i w części 
niezamieszkałej. W trakcie dyskusji 
doszło do starcia i osobistych wycie-
czek Macieja Goszczyńskiego i wi-
ceburmistrza Adama Biernackiego. 
Projekt nie uzyskał akceptacji rad-
nych. Następni radni dokonali zmian 
w budżecie na 2020 rok, ustalili plan 
pracy Rady Miasta, Komisji Rewi-
zyjnej (przyjęli między innymi plan 
kontroli programu „Nadwaga nie 
pomaga”) oraz pozostałych komisji 
RM na przyszły rok, radni przedsta-
wili interpelacje i zapytania, padły też 
wolne głosy.

piotr
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Miejski Ośrodek Sportu i Rekre-

acji w Wałczu zakończył realizację 
programu „Nadwaga nie poma-

ga”, dzięki któremu kilkudziesię-

ciu uczestników straciło w sumie 
ponad 192 kilogramy i przyznało, 
że ich aktywność fizyczna dzię-

ki udziałowi w projekcie znacznie 
wzrosła.
- Chodziło przede wszystkim o zmia-

nę stylu życia. Wszyscy uczestnicy 
byli pod opieką specjalistów i trene-

rek z wieloletnim doświadczeniem 
z Athletic Gym&Fitness Mileny Ja-

nas-Hanzel i Doroty Huzar - opo-

wiada dyrektor MOSiR-u Alek-

sandra Szczepanek. - Uczestnicy 
pływali, trenowali spinning, ćwiczyli 
na trampolinach, brali udział w za-

jęciach fitness m.in. z użyciem han-

tli, gum, sztang i stepów. 
Oprócz tego uczestnicy spotykali 

się z lekarzem, psychologiem, psy-

choterapeutą, fizjoterapeutą i diete-

tykiem. Największą popularnością 
cieszyły się zajęcia z psychoterapii, 
co pokazuje że w obecnych cza-

sach szeroko rozpatrywany aspekt 
problemów z nadwagą ma także 
podłoże w naszej głowie.
- Na przykładzie jednej z pań moż-

na zauważyć, że na początku była 
w stanie zrobić 17 brzuszków, na-

tomiast pod koniec było to już 38 
brzuszków. Zaczynała od 15 pom-

pek, kończyła na 55. Deskę utrzy-

mywała minutę, kończyła na 2 mi-
nutach - cieszy się A. Szczepanek. 
- 63 osoby regularnie uczęszczały 
na zajęcia, 42 zredukowały masę 
ciała. Z ankiet wynika, że u uczest-
ników aktywność fizyczna wzrosła 
o sto procent. 50 osób mających 
problem z dodatkowymi kilogra-

mami zintegrowało się z osobami 
zdrowymi podczas rajdów pieszych 
i rowerowych.
Pewnie to nie będzie zaskakujące, 
ale jeśli chodzi o frekwencję, gó-

rowali seniorzy, którzy w naszym 
mieście są wyjątkowo aktywni 
i zawsze chętni do działania. Ich 
aktywizacja to dla gminy miejskiej 
Wałcz jeden z kluczowych tema-

tów. 
Przed projektem uczestnicy upra-

wiali sport raz w tygodniu, podczas 
programu ćwiczyli nawet 4 i 5 razy 

w tygodniu. 
- Zdarzały się takie miesiące, kiedy 
uczestnicy mieli 3-4 razy w tygo-

dniu zajęcia fizyczne, dodatkowo 
wykłady z dietetykiem, psycholo-

giem i jeszcze konsultacje na do-

kładkę. Pomimo to odbieraliśmy 
telefony od kolejnych osób, które 
pytały, czy MOSiR prowadzi jesz-

cze jakieś zajęcia poza projektem, 
gdyż dotychczasowe zajęcia to za 
mało - dodaje dyrektor A. Szczepa-

nek. - Aktywność fizyczna służy nie 
tylko przyjemności. 

Efekty? Wszystkim pewnie ciśnie 
się na usta pytanie, ile uczestni-
cy zrzucili. Jest to już ponad 192 
kg. Uwaga, rekordzista zrzucił po-

nad 40 kg, co jest ogromnym osią-

gnięciem. Różnica BMI u jednego 
z uczestników to wartość 11,7.
Wszyscy uczestnicy w ankietach 
wyrazili zadowolenie z uczestnic-

twa projekcie i zadeklarowali, że 
nie porzucą regularnych ćwiczeń 
fizycznych oraz racjonalnego od-

żywiania, które stały się stylem ich 
nowego, zdrowszego życia.

Nowy styl życia

Po przeczytaniu artykułu zamiesz-
czonego w tygodniku Extra Wałcz 
17 grudnia „Potrzeba czy lans?”, 
pragniemy odnieść się do słów rad-
nego Macieja Goszczyńskiego, który 
w swojej wypowiedzi użył sformo-
wania „Zresztą burmistrz również 
wykupuje w Aście swoje spoty i nikt 
tego nie podnosi.”
Otóż słowa te wymagają natych-
miastowego sprostowania i reakcji 
z naszej strony. Burmistrz Maciej 
Żebrowski nigdy za publiczne pienią-
dze nie wykupił w TV ASTA żadne-

go „swojego spotu”. Materiały, które 
zostały przygotowywane wspólnie 
z lokalną telewizją dotyczyły spraw 
miasta i jego mieszkańców.
W 2019 r. Wydział Rozwoju i Pro-
mocji Miasta wykupił w TV ASTA 
6 materiałów filmowych stanowią-
cych Informator Wałecki, w którym 
prezentowane były bieżące sprawy 
miasta (realizowane inwestycje oraz 
ważne dla mieszkańców wydarzenia). 
Koszt realizacji tych materiałów wy-
nosił 14 760,00 zł brutto;
Dodatkowo, w tym samym roku wy-

produkowany został również przez 
TV ASTA film promujący wałecką 
ofertę inwestycyjną. Koszt produkcji 
wyniósł 9 840,00 zł brutto. Realiza-
cja filmu wynikała z zapisów pro-
jektowych, a część środków na jego 
opracowanie w wysokości 8364 zł 
pochodziła z Regionalnego Programu 
Operacyjnego pt. „Uzbrojenie tere-
nów inwestycyjnych”
W tym samym roku produkcja 10 
skróconych relacji z sesji Rady Mia-
sta Wałcz (Flesz Rady Miasta Wałcz, 
10 debat posesyjnych Forum Rady 

Miasta oraz 7 emisji powtórkowych) 
wyniosło 35 670,00 zł brutto.
W roku 2020 ze względu na ogra-
niczony budżet zrezygnowaliśmy 
z produkcji Informatorów Wałeckich, 
jedyny materiał, jaki został zlecony 
do TV ASTA dotyczył Centralnych 
Uroczystości Dni Olimpijczyka, jed-
nego z największych sportowych 
wydarzeń tego roku. Koszt relacji 
to 3 062,70 zł brutto.
Jeszcze raz, zatem pragniemy podkre-
ślić, że słowa radnego Goszczyńskie-
go, jakoby Burmistrz Miasta miał za-

mieszczać w lokalnej telewizji „swoje 
spoty” są nieprawdziwe. A kwota za-
planowana na transmisję sesji w TV 
ASTA na przyszły rok  w kwocie ok 
50 tysięcy jest naprawdę duża. Jestem 
przekonany, że środki te  gdyby po-
zostały w programie „Nadwaga nie 
pomaga” byłyby skuteczniej wyko-
rzystane przez naszych mieszkańców.

Naczelnik Wydziału Rozwoju Go-
spodarczego i Promocji 

Urzędu Miasta 
Małgorzata Ejma

Burmistrz nie zleca „swoich” spotów

17-latek 
odnaleziony

Dzięki intensywnej pracy policjantów oraz szerokiemu od-
zewowi ze strony mediów i społeczeństwa 17-letni mieszka-
niec Przelewic (gm. Człopa) został odnaleziony cały i zdro-
wy w Drezdenku.
O samowolnym oddaleniu się nasto-
latka z domu rodzinnego policjanci 
zostali powiadomieni telefonicznie 
w sobotę 19 grudnia. Rodzice poin-
formowali, że chłopak po rodzinnej 
sprzeczce wyszedł z domu i do tej 
pory nie wrócił oraz że nie mogą 
nawiązać z nim kontaktu. Policjanci 
przyjęli zawiadomienie i natych-
miast rozpoczęli poszukiwania. 
- Wszyscy funkcjonariusze będą-
cy w służbie ze zdjęciem chłopa-
ka sprawdzali teren gminy, miasta 
i powiatu. Zbierali i weryfikowali 
wszelkie informacje uzyskane od 
rodziny i znajomych chłopaka - 
informuje rzecznik prasowy KPP 
w Wałczu asp. Beata Budzyń. - 

Informację o zaginięciu 17-latka 
funkcjonariusze rozpowszechnili 
w mediach, publikując wizerunek 
zaginionego. W końcu został odna-
leziony cały i zdrowy w Drezdenku. 
W poszukiwania zaangażowani byli 
policjanci z Czarnkowa, Drezdenka, 
Krzyża Wielkopolskiego i Wielenia.
Wałeccy policjanci dziękują za po-
moc wszystkim mediom i osobom, 
które zaangażowały w poszukiwa-
nia chłopaka. Teraz policja będzie 
prowadziła postępowanie wyja-
śniające, które ma dać odpowiedź 
na pytanie dlaczego uciekł z domu. 
Skieruje też sprawę do sądu rodzin-
nego.

z

Raport koronawirusowy
W ciągu ostatniego tygodnia testy potwierdziły obecność koronawirusa u 145 mieszkań-
ców powiatu wałeckiego, dwie osoby zmarły.

Od ostatniego czwartku do chwili za-
mknięcia tego numeru (wtorek, godz. 
13.00) w powiecie wałeckim wy-
kryto 145 nowych zakażeń wirusem 
SARS-CoV-2, zmarły dwie osoby. 
W czwartek 17 grudnia odnotowano 
41 zakażeń, w piątek 25, w sobotę 
7, w niedzielę 62, w poniedziałek 4, 
we wtorek 22 grudnia - 3. Na wtorek 
współczynnik zakażeń na 100 tys. 
mieszkańców w powiecie wałeckim 
wyniósł 0,57. Niestety nie mamy da-
nych na temat liczby ozdrowieńców 
w powiecie, bo Ministerstwo Zdro-
wia o tym nie informuje. 
W województwie zachodniopomor-
skim od początku pandemii zakaże-
niu uległo 55 108 osób, 870 zmarło. 
W Polsce od początku testy potwier-
dziły zakażenie u 1 214 525 osób, co 
stanowi 3,22 proc. populacji. Odno-
towano 25 783 przypadki śmiertel-
ne, wyzdrowiały 954 272 osoby, jest 
234 470 aktywnych przypadków. 

z
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Ja na pewno się zaszczepię
Mówi ordynator oddziału zakaźnego 107 Szpitala Wojskowego w Wałczu Anna Strokowska, która na co dzień leczy pacjentów zakażonych wirusem  
SARS-CoV-2. 
- Przechorowanie SARS-CoV-2 czy 
też zakażenie skąpo lub bezobjawowe 
nie daje trwałej odporności i nie zabez-
piecza przed ponownym zachorowa-
niem. Stąd w planie szczepień przeciw 
COVID-19 są też ujęci pacjenci po 
przebytym zakażeniu - wyjaśnia lekarz 
Anna Strokowska. -  Pacjenci leczeni 
w oddziałach covidowych, w większo-
ści przypadków po powrocie do domu 
nie czują się w pełni zdrowi. U wielu 
z nich nadal występuje ogólne wycze-
rapnie, mniejsza zdolność wysiłkowa, 

a ich powrót do pełnej kondycji trwa 
wiele tygodni, w związku z czym wy-
dłuża się powrót do aktywności zawo-
dowej. Przebieg choroby jest bardzo 
różny - od zakażęń bezobjawowych 
do ciężkich infekcji, które często koń-
czą się zgonem. Doświadczamy tego 
w naszych szpitalach prawie codzien-
nie. To ludzkie dramaty.
Opinia doktor A. Strokowskiej na 
temat szczepionki przeciwko CO-
VID-19 jest zdecydowanie pozytyw-
na. 

- Szczepionki na COVID-19 wprowa-
dzone przez koncerny farmaceutyczne 
są jak najbardziej bezpieczne. To jed-
no z największych osiągnięć współ-
czesnej medycyny. Opracowanie 
szczepionki w czasie pandemii stało 
się priorytetem i zakończyło się sukce-
sem. Zaszczepienie około 60 procent 
społeczeństwa daje realną szansę na 
wygaszenie epidemii. To jedyny spo-
sób na powrót do „normalności”, a na 
to przecież niecierpliwie czekamy - 
mówi. - Pamiętajmy, że jedynym spo-

sobem uniknięcia zakażenia jest tylko 
i wyłącznie szczepionka. Jeśli więk-
szość społeczeństwa nie zdecyduje się 
na szczepienie, to musimy wiedzieć, 
że większość osób, które do tej pory 
nie zakaziły się, może zachorować. 
Ponadto jeśli epidemia nie wygaśnie, 
wszyscy odczują jej skutki, zarówno 
w życiu prywatnym, jak i ogólnokra-
jowym. Przecież kryzys gospodarczy 
dotknie nas wszystkich.
Opracowana szczepionka jest jak 
najbardziej bezpieczna, a ewentualne 

odczyny poszczepienne nie są groźne 
dla zdrowia i życia pacjenta, są do-
brze zbadane i łatwo można je leczyć. 
Jako lekarz zakaźnik jestem bez wąt-
pienia za szczepionką, na pewno się 
zaszczepię i będę oczywiście nama-
wiać innych do szczepień. Szczepie-
nie przeciw chorobom wirusowym są 
najbardziej skutecznymi działaniami 
profilaktycznymi, które chronią nas 
przed zachorowaniem, więc chrońmy 
siebie i innych. 

z

Skuteczność i bezpieczeństwo
Z doktorem nauk medycznych Iwoną Kielan-Gumną, kierującą oddziałem dziecięcym Szpitala Powiatowego w Złotowie, specjalistą pediatrii, pulmonologii 
dziecięcej i alergologii o szczepionce przeciwko koronawirusowi rozmawia Zuzanna Błaszczyk-Koniecko.

Ma pani kontakt z pacjentami cho-
rymi na COVID-19? Znany jest pani 
przebieg tej choroby? 

- Na co dzień w pracy nie opiekuję się 
pacjentami chorymi na COVID-19, 
ale w codziennej pracy lekarza mam 
z nimi kontakt. Choroba przebiega 
bardzo różnorodnie, ale nas lekarzy 
to w ogóle nie dziwi. Przebieg każdej 
choroby, a w szczególności choroby 
zakaźnej, ma różnoraki obraz: od ła-
godnej do ciężkiej postaci. Przecież 
przebieg innych chorób zakaźnych 
też bywa różny. I tak np. ospa wietrz-
na, u jednych dzieci objawia się tylko 
kilkoma wykwitami; u innych masyw-
nym wysiewem; a jeszcze u innych 
ciężkim przebiegiem np. z zapaleniem 
mózgu; może być również powikłana 
np. zapaleniem płuc, opon mózgowo-
-rdzeniowych czy sepsą. Natomiast 
u osoby dorosłej przebieg ospy może 
być naprawdę bardzo poważny.  Po-
dobnie jest z przebiegiem zakażenia 
wirusem SARS-CoV-2. Zaczyna się 
typowo wirusowo: na początku jest 
stan podgorączkowy lub gorączka, 
bóle mięśni, stawów, głowy, uczu-
cie zatkania nosa, pokasływania. 
A w przypadku koronawirusa mogą 
dodatkowo pojawić się zaburzenia 
węchu i smaku. W zależności od 
pacjenta i wielu czynników choroba 
może trwać około tygodnia i samo-
istnie się ograniczyć. Jednak u wielu 
pacjentów choroba postępuje, do-
prowadzając do uszkodzenia wielu 
narządów (głównie płuc), powodując 
nieodwracalne zmiany. Czasami na 
tyle poważne, że nie ma możliwości 
już pomóc pacjentowi. Najlepiej to 
wiedzą lekarze anestezjolodzy, inter-
niści i zakaź nicy, którzy na co dzień 
walczą o życie tych pacjentów. 

Zgodzi się pani z opinią, że to nie-
groźna infekcja, bo większość prze-
chodzi zakażenie bezobjawowo albo 
łagodnie?

- Nie zgadzam się z taką opinią. 
Obecnie wirus SARS-Co-V-2 zmuto-
wał i stał się bardziej zakaźny, dla-

tego obserwujemy tak dużo zakażeń. 
Cieszymy się, że większość z nich 
na szczęście przebiega łagodnie, ale 
przybywa również proporcjonalnie 
pacjentów z ciężkim przebiegiem wy-
magających leczenia szpitalnego. 

W użyciu jest już szczepionka prze-
ciwko COVID-19 firmy Pfizer, czy 
jest ona bezpieczna i skuteczna? 

- Wiarygodne źródła medyczne po-
twierdzają jej skuteczność i bezpie-
czeństwo. Badania te były stworzone 
wg zasad EBM (ang. Evidence Based 
Medicine) i wyniki jednoznacznie po-
twierdzają skuteczność na poziomie 
95 procent. Były to badania randomi-
zowane, z podwójnie ślepą próbą, na 
dużej (ponad 43 tys.) grupie ochotni-
ków (zdrowych, ale również z choro-
bami przewlekłymi). Połowa z tych 
osób otrzymała szczepionkę (0,3 ml 
na dawkę), a druga połowa placebo 
(0,9 proc. NaCl). Zaślepienie bada-
nia polega na tym, że pacjent i lekarz, 
który kwalifikuje do szczepienia nie 
wie czy pacjent otrzymuje szczepion-
kę czy placebo. To eliminuje wpływ 
czynnika ludzkiego, który ma bardzo 
duże znaczenie w ocenie skuteczno-
ści. Natomiast randomizacja polega 
na tym, że jest określony schemat, 
według którego przydziela się szcze-
pionkę lub placebo (np. 1,0,1,0,1 lub 
1,1,00,1 lub 0, 0,1,0,1). Jest bardzo 
wiele schematów randomizacji. Ba-
danie się „odślepia” na koniec (chy-
ba, że wcześniej występują  działania 
niepożądane, to badanie kończy się 
w tym momencie) i wtedy wiadomo, 
który pacjent otrzymał szczepion-
kę, a który placebo. W ten sposób 
ocenia się skuteczność szczepionki 
i występujące działania niepożądane. 
Obecnie taki sposób przeprowadza-
nia badań obowiązuje w medycynie. 
W ten sposób ocenia się skutecz-
ność wszystkich leków i preparatów 
medycznych. To jest podstawa wia-
rygodnych badań klinicznych i two-
rzenia standardów leczenia w medy-
cynie. 

Jaki jest mechanizm jej działania?
- Mechanizm działania tej szczepion-
ki polega na tym, że podajemy mate-
riał genetyczny wirusa, a konkretnie 
mRNA (informacyjny RNA) i pod 
jego wpływem organizm sam wytwa-
rza w komórce kodowane przez niego 
białko koronawirusa (tj. antygen- 
odpowiedzialny za chorobę), które 
z kolei prowokuje reakcję immuno-
logiczną przeciwko SARS-CoV-2 
(zarówno humoralną i komórkową). 
W ten sposób wytwarzają się prze-
ciwciała, które dają odporność. Jest 
to typowa reakcja immunologiczna 
dla odpowiedzi poszczepiennej. 

Jak to możliwe, że szczepionka po-
wstała w tak krótkim czasie?

- Na początku przedstawię krótki 
zarys powstawania szczepionek, aby 
udowodnić, że wcale nie powstawały 
one w  krótkim czasie. Szczepionki, 
które obecnie są stosowane w profi-
laktyce chorób zakaźnych (np. MMR, 
ospa wietrzna) zawierają całego wi-
rusa, który jest całkowicie pozbawio-
ny zdolności do wywołania choroby 
czyli jest  atenuowany (inaczej pozba-
wiany zakaźności). To jest najprost-
szy sposób wytwarzania szczepionki. 
Kolejną grupą szczepionek są prepa-
raty zawierające tylko antygeny, czyli 
fragmenty wirusa odpowiedzialne za 
odpowiedź poszczepienną (np. gry-
pa). Te szczepionki wymagają już 
więcej pracy laboratoryjnej. Nato-
miast prace nad preparatami uzyski-
wanymi drogą inżynierii genetycznej 
tak naprawdę trwają już od około 30 
lat.  W ten sposób powstała szcze-
pionka przeciwko WZW B.  Badania 
nad wirusem zapalenia wątroby typu 
B doprowadziły do znalezienia biał-
ka (czyli antygenu) odpowiedzialne-
go za chorobę. Przy wykorzystaniu 
metod genetycznych odkryto odcinek 
DNA wirusa odpowiedzialnego za 
produkcję białka rekombinowanego, 
które jest stosowane w szczepionce. 
Kolejnym krokiem w powstawaniu 
nowych szczepionek jest szczepion-

ka, która zawiera fragment mRNA, 
który koduje, tylko określone białko 
(antygen wirusa), odpowiedzialne za 
chorobę. Tak właśnie jest zbudowana 
szczepionka przeciwko COVID-19. 
Te informacje w świecie medycznym 
nie są absolutnie żadną nowością. 
Tylko do tej pory nie były one tak sze-
roko podawane. Przecież cały czas 
trwają badania z wykorzystaniem 
metod inżynierii genetycznej nad le-
czeniem np. nowotworów, HIV czy 
chorób uwarunkowych genetycznie. 
W tym przypadku naukowcy próbują 
„oszukać” genom np. komórki nowo-
tworowej żeby przestała być chorą 
komórką poprzez modyfikacje gene-
tyczną. 
Chciałabym od razu wyjaśnić kilka 
nieprawdziwych informacji, które się 
pojawiły na temat ingerencji w nasz 
ludzki genom. Obawa ta chyba wzię-
ła się poprzez stosowanie nazwy 
„szczepionka genetyczna”. Jest to 
nazwa nieprawidłowa, gdyż jest to 
szczepionka pozyskiwana metodami 
inżynierii genetycznej.  Ludzie oba-
wiają się,  możliwości włączenia wi-
rusowego RNA do ludzkiego genomu 
(DNA). W komórce organizmu czło-
wieka jest to niemożliwe, ponieważ 
wymaga bardzo konkretnego zestawu 
enzymów, które w takiej komórce nie 
występują. Kolejną cechą RNA jest 
to, że wewnątrz komórki szybko zo-
stanie ono zniszczone. W przypadku 
szczepionki na COVID-19 po prostu 
sztucznie dajemy naszemu organi-
zmowi informację genetyczną, na 
podstawie której zostanie wypro-
dukowane białko (antygen) wirusa 
i w konsekwencji zostaną wytworzo-
ne przeciwciała odpornościowe. 

Jakie mogą wystąpić skutki ubocz-
ne i czy te skutki uboczne mogą 
być groźniejsze, bardziej nieprze-
widywalne niż przechorowanie CO-
VID-19?

- Jak po każdym szczepieniu, tak 
i po szczepionce przeciwko CO-
VID-19  mogą wystąpić działania 

niepożądane miejscowe i ogólne. Do 
miejscowych odczynów zaliczamy 
ból, zaczerwienienie i opuchnięcie 
w miejscu podania. A wśród ogól-
nych odczynów należy wymienić 
objawy grypopodobne (stan pod-
gorączkowy, zmęczenie, ból głowy 
czy mięśni). Objawy te najczęściej 
występują w ciągu 48-72 godzin po 
szczepieniu. Również jak po każdym 
szczepieniu może wystąpić niepo-
żądana reakcja alergiczna, dlatego 
pacjent ma obowiązek być pod ob-
serwacją  personelu medycznego 
30 minut po szczepieniu. W związku 
z tym, że szczepionki mRNA są po-
dawane wewnątrz nanocząsteczek 
lipidowych (bo w takiej postaci są 
łatwiej przyjmowane przez komór-
kę), to częściej obserwujemy objawy 
bólów mięśni i uczucia zmęczenia. 
Nie sądzę, aby występowały jakiekol-
wiek inne nieprzewidywalne skutki 
uboczne po zastosowaniu tej szcze-
pionki, podobnie jak nie występują 
odległe, potwierdzone skutki innych 
dostępnych szczepień. Jakie skutki 
w organizmie człowieka wywołuje 
koronawirus chyba  już każdy z nas 
miał okazję się przekonać. Mamy 
wśród rodziny, znajomych osoby, 
które przeszły COVID-19 czy to 
w domu czy w szpitalu. Powikłania, 
takie jak: kaszel, zaburzenia oddy-
chania, zaburzenia rytmu serca, bóle 
głowy oraz zaburzenia snu, depresje, 
labilność emocjonalna, zaniki pa-
mięci, poczucie strachu i śmierci.  Te 
powikłania mogą być z tymi osobami 
dosyć długo.  

Zaszczepi się pani szczepionką na 
koronawirusa? Doradzi pani szcze-
pienie swojej rodzinie?

- Tak, bardzo czekałam na tę szcze-
pionkę i już jestem zgłoszona do 
szczepienia jako pracownik ochrony 
zdrowia. Obecnie mam dużo telefo-
nów od rodziny i znajomych doty-
czących szczepienia i rozwiewam ich 
wątpliwości.  

Dziękuję za rozmowę
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Zupa rybna
Składniki:
• trzy pstrągi
• ok. 200 gram dorsza (ważne, żeby kawałki 
ryby były ze skórą i ośćmi, co da zupie aromat),
• dwie cebule,
• dwie marchewki,
• połówka selera, 
• papryka czerwona,
• papryka słodka w proszku, 
• papryka ostra, 
• ząbek czosnku, 
• trochę octu jabłkowego, 
• olej, 
• sól,
• pieprz,
• natka pietruszki.

Wykonanie:
W garnku na odrobinie oleju przesmaż 
poszatkowaną cebulę oraz starte mar-
chewki i seler, posiekany czosnek oraz 
pokrojoną w drobną kostkę paprykę. 
Na koniec dorzuć około dwóch łyżek 
papryki słodkiej i paprykę ostrą według 
smaku. Przemieszaj i zalej wodą (około 
2 litrów), posól, doprowadź do wrzenia, 
wrzuć kawałki ryby i gotuj około 5 min, 
wyjmij, obierz z ości i skóry, a następ-

nie ponownie wrzuć do zupy. Na koniec 
dopraw świeżo mielonym pieprzem, kil-
koma kroplami octu, dorzuć posiekaną 
natkę pietruszki.

Smacznego!
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